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văzut că a jucat multe ro luri , dar prea 
multe cu zale şi spadă. Mi-ar plăcea săd 
văd într-un rol de tînăr al zilelor noastre 
şi cred că datorită famiecului actorului şi 
a calităţilor lui deosebite, acest personaj ar 
deveni foarte popular, apropiat de noi. De 
la Noaptea e un sfetnic bun, n-am mai vă-
zut-o pe Irina Pelresicu, pe această artistă 
modestă şi inteligentă, într-un rol de teatru 
atît de reuşit, şi-mi pare rău. 'Nădăjduiesc 
că o voi revedea în această stagiune. Dato
rită biletului pe care m i l-aţi oferit (căci 
ştiţi, la acest spectacol nu se găsesc prea 
uşor bilete) am văzut Virgmia Woolf. M-a 
copleşit modul de interpretare şi personali
tatea lu i Rajdu iBeligan. Am citit că are o 
fetiţă căreia vrea să-i predea ştafeta. Cred 
că e şi un director foarte bun. De aceea, 
sper că se va ocupa de urgentarea lucrări
lor de finisare a Teatrului Xaţional, unjde 
sper că voi vedea minunate spectacole is
torice. 

Pasiunea cea mai mare a vieţii mele nu 
e. bineînţeles, [teatrul. Intenţionez să urmez 
Politehnica, efortul principal se îndreaptă 
spre realizarea acestei aspiraţii. Ţelul meu 
este să-mi desăvârşesc meseria, să dolbîndesc 
cea mai înaltă calif,icare. Şi nu sînt singurul. 
Aş dori ca autorii do teatru să învingă pre
judecăţile, să încerce să cunoască mai în
deaproape acest profil înaintat al generaţiei 
noastre, să arate trăsăturile morale înalte ale 
unor tineri, să le prezinte artistic, să Ie 
ofere ca modele de urmat. N-am văzut nici o 
piesă în care imaginea tineretului să apară 
aşa de convingător, de bogat şi de serios 
cum ne-o prezintă viaţa. 

MIRCEA DUMITRESCU 
strungar 

VREM SĂ-I CUNOAŞTEM 
PE ACTORÎ 

— Motivele pentru oare nu merg prea 
des la teatru le pot spune chiar ou mândrie, 
în nici un caz ca o souză. Sânt elevă la seral, 
în clasa a XI I -a şi am numai două seri 
libere pe săptămână. Totuşi văd măcar un 
spectacol pe lună. Mult, puţin, asta e si
tuaţia. Unii sînt liberi seară de seară şi nu 
merg la teatru cu anii... 

— Cum selectaţi spectacolul la care vă 
duceţi ? 

— Depinde. După inspiraţie, după reco-
mandărde colegilor, după cîte un afiş, după 
cum găsesc bilete... 

— Citiţi şi cronici dramatice ? 
— Nu. Nu-mi place să ajung în situaţia 

neplăcută de a constata că n-am înţeles 
anumite lucruri cum trebuie. Apoi, mi-ar f i 
foarte greu, atunci oânld nnaş f i de acord ou 
părerile criticilor de specialitate, 6ă le com
bat argumentele ou altceva decât cu impresii 
do ordin sentimental. Am auzit, de pildă, 
că Regele Lear a fost criticat de mulţi cro
nicari. Eu însă, am citit câteva articole elo
gioase, şi cu toate acestea pe mine specta
colul m-a dezamăgit. Dacă decorul nu era o 
simplă pasarelă şi actorii nu erau îmbrăcaţi 
în halate de v in i l in , dacă decorul era ca în 
vremea când se petrece acţiunea şi actorii 
ar f i fost îmbrăcaţi după moda timpului , 
credeţi că am f i înţeles mai puţin ideile 
piesei ? Am asistat la spectacol cu atenţia 
încordată şi mi s-a părut că punea problema 
altfel decât ştiam eu că se pune, dar aşa 
cum e prezentată în spectacolul Teatrul ui 
Naţional, m i se pare că e greşit. în orice 
caz, nu cred că e un spectacol oare să aibă 
darul de a-i invita pe tineri să vină la 
teatru, să vadă şi aljte spectacole. 

— Aveţi cumva şi un exemplu de spec
tacol care i-ar putea îndemna pe tineri să 
revină, ulterior in sălile teatrelor ? 

— Dintre cele văzute în stagiunea trecută 
cred că Eminescu şi Veronioa. Pe mine şi 
pe soţul meu ne-a fermecat. Trăiam un vis 
frumos, parcă era un film.. . Astfel de spec
tacole i-ar convinge pe tineri că la teatru 
e foarte frumos, că trăieşti sentimente curate 
şi înălţătoare. Să nu vă mire că mai sînt 
mulţi dintre tovarăşii mei de muncă care 
nu ştiu în adevăr cum e la teatru. Altfel 
te simţi când eşti dus ou şcoala, allltfel e oînld 
mergi singur. Există destui oare nici cu 
şcoala n-au avut prilejul de a asista la ux» 
spectacol de teatru, sau unii cărora le-a tăiat 
pofta de teatru un spectacol prost sau greoi 
pentru înţelegerea lor. De aceea, cred că oa-
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menii de teatru trebuie să judece această 
situaţie eu multă generozitate şi să încerce 
6ă se apropie de spectatori şi ca oameni, nu 
numai ca personaje din piese. Tinerii care 
nu prea merg la teatru, nu iubesc ceea ce 
nu cunosc. Poate vom fi ajutaţi să înţelegem 
mai bine teatrul întîlnindu-ne cu creatorii 
lui. Eu sînt de şase ani în uzină (chiar 
dacă am numai 21 de ani : am urmat şcoala 
profesională de aici) şi în toţi aceşti şase 
ani n-am auzit să ne f i vizitat, să se fi or
ganizat o întâlnire ou oameni de teatru. 

ANCA VÎRLAX 
Muncitoare secţia relee 

TEATRUL — ŞCOALĂ DE 
LIMBĂ ROMÂNEASCĂ 

Secolul al XX-loa este considerat un secol 
al lucidităţii, al gîndirii ştiinţifice, al cunoş
tinţelor exacte. Pasiunea mea sînt ştiinţele 
exacte : matematica, fizica, chimia. Am 23 de 
ani. Am urmat liceul teoretic, am fost pre
miantă din clasa I şi pînă în ultima. Par
ticip la Oliampiade de matemiaitică, dezleg 
probleme. în curând, o 6ă urmez, la seral, 
Politehnica. In timpul liber citesc revistele 
..Cinema" şi „Teatiiutl" ; nu o spun ca să vă 
flatez, dar citesc aceste reviste încă de pe 
băncile liceului. V-ami dat aceste amănunte 
autobiografice, şi v-am făcut această confi
denţă în legătură cu pasiunea mea pentru 
ştiinţele exacte, pentru că vreau să vă atrag 
atenţia asupra unui aspect care mă cam de
ranjează, şi anume : diletantismul şi super
ficialitatea unor opere şi a unor autori, care 
subapreciază capacitatea de înţelegere a ci
titorului sau a spectatorului, oferindu-i o 
imagine foarte săracă şi primitivă a omului 
secolului al XXdea îndeosebi a chipului mun
citorului, a relaţiilor dintre muncă şi artă, 
dintre muncă şi ştiinţă etc. 

întâia şi cea mai puternică emoţie dc artă 
teatrală mi-au dăruit-o spectacolele consacrate 
elevilor din liceu. Repertoriul acestor repre
zentaţii cuprindea mai mult piese de Vasile 
Aleesandri, cu suflul lor avântat, patriotic. 
Ele au exercitat asupra mea o puternică în
râurire, şi cred că tânăra generaţie are ne
voie în primul rînd de educaţie patriotie-
eroică. Figurile de eroi legendari, apărători 
de ţară, exploratori îndrăzneţi, prezentaţi în¬
tr-o manieră atractivă şi la un un nivel 
literar superior, cu o finalitate înălţătoare, 
pot să contribuie, în primul rînd, la satis
facerea curiozităţii şi educarea vînstei tinere. 
Am predat un timp fizică şi matematică, am 
fost un an directoare la o şcoală de ţară. In 

cadrul orelor de limbă română, s-a vorbit 
copiilor despre dramaturgie şi despre teatru. 
Dar una este să citeşti, şi alta să vezi. 
Copiii sînt foarte receptivi şi sensibili la 
vizual. Ţin să vă spun că in acel sat ilfo-
vean, < ît am fost au prezentă acolo, n-a 
poposit nici o trupă de teatru, fie ea pro
fesionistă sau amatoare, deşi căminul cul
tural oferea condiţii favorabile reprezentării 
unui spectacol. Eu cred că atît teatrele pro
fesioniste, dar mai ales cele populare, care 
au fost special create în acest scop, ar (trebui 

67 www.cimec.ro


